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28 Iunie 2010 
 

 
Transcrierea emisiunii 3x3 din data de 26 iunie 2010 

Moderată de Stelian Tănase 
 
 
 
INVITAŢI: SEBASTIAN VLĂDESCU, ministrul finanţelor publice 

        ION M. IONIŢĂ, redactor şef-adjunct Adevărul 
 
 
 Stelian Tănase: Acum să ştiţi că discuţia noastră a început. Sebastian Vlădescu, 

ministrul finanţelor este în studioul nostru. În ultima parte a emisiunii "3x3" Ion M. Ioniţă, aşa 
cum am spus de la început, a rămas cu mine în continuare. Vestea pe care am primit-o este că 
guvernul a decis să crească TVA de la 19% la 24%. Domnule ministru, de ce aţi luat această 
decizie şi nu altele? E prima întrebare şi vi-o pun şi pe a doua că... Care vor fi efectele acestei 
decizii?  

 Sebastian Vlădescu: Am luat decizia de nevoie, nu de voie. Spuneaţi că aţi fost 
avertizat că vin la emisiune supărat sau nervos, nu ştiu exact...  

 Stelian Tănase: Da, a spus cineva, v-a văzut aici acum câteva minute şi a spus că 
sunteţi supărat şi nervos.  

 Sebastian Vlădescu: Nu ştiu exact. E prima dată în cele şase luni de când sunt ministrul 
finanţelor în care am ceea ce n-ar trebui să aibă un ministru al finanţelor, senzaţii personale.  

 Stelian Tănase: Aveţi sentimente în raport cu această decizie.  
 Sebastian Vlădescu: Sentimente, da.  
 Ion M. Ioniţă: Deci nu sunteţi de acord...  
 Sebastian Vlădescu: Faptul că trebuia să luăm această măsură, pentru că indiferent ce 

se spune, indiferent ce opinii emit diverşi specialişti, diverşi politicieni, România are astăzi 
nevoie de acest acord cu Fondul Monetar Internaţional.  

 Stelian Tănase: Mai mult ca orice.  
 Sebastian Vlădescu: Acest acord cu Fondul Monetar Internaţional, care ne asigură o 

bază de stabilitate bugetară şi financiară, este din punctul nostru de vedere esenţial pentru 
România astăzi. Măsura pe care am vrut s-o luăm era măsura corectă din punct de vedere 
economic. Şi a tăia în zonele în care există cangrenă, în care există boala, în care există 
problema este ceea ce trebuie să faci. Pentru că dacă vrei să corectezi sistemul, trebuie să-l 
corectezi în primul rând acolo unde el are probleme, iar sistemul nostru bugetar avea probleme 
majore în zona salarizării. Creşterea cu 55% în doi ani este complet de neacceptat. Sunt 
convins că fiecare dintre dumneavoastră aveţi o oarecare legătură cu economia privată...  

 Stelian Tănase: Da.  
 Sebastian Vlădescu: Cred că trăiţi de fapt în economia privată şi ştiţi că aşa ceva este 

foarte, foarte greu de acceptat...  
 Stelian Tănase: Cum se poate întâmpla, o creştere economică atât de puternică să duci 

salariile...  
 Sebastian Vlădescu: Care să susţină aşa ceva?  
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 Stelian Tănase: ...Cu încă jumate, ăsta e adevărul.  
 Sebastian Vlădescu: Pentru că, în zona bugetului, un angajament făcut în 200x, ca să 

nu fiu acuzat că mă întorc la trecut, nu e un angajament al lui 200x. Când iei angajamentul în 
anul ăla trebuie să te gândeşti ce se va întâmpla şi peste doi ani, şi peste trei ani, şi peste cinci 
ani. Trebuie să faci diverse scenarii, trebuie să te uiţi şi ce se întâmplă în lume, în jurul tău şi 
care este evoluţia potenţială nu pe un an, nu pe doi, ci pe 10-15 ani.  

 Stelian Tănase: Ce ţară mai practică un TVA de 24%?  
 Sebastian Vlădescu: Sunt multe ţări în Europa care au ajuns la acest nivel al TVA, care 

e... dar lăsaţi-mă să termin ce spuneam, că...  
 Stelian Tănase: Vă rog!  
 Sebastian Vlădescu: A trebuit să renunţăm la măsura pe care o consideram că este cea 

necesară, cea care producea efectele negative cele mai puţine, pentru că orice măsură luăm în 
momentul de faţă e o măsură care reduce consumul. Am vrut să reducem consumul cu cât mai 
puţin în zonele în care era absolut necesar, pentru că acolo au fost cele mai mari excese de 
creştere a consumului. Am încercat să ţinem partea cât de cât sănătoasă a economiei 
româneşti. Am încercat să-i ţinem pe cei care fuseseră deja afectaţi de criză în 2009 în afara 
acestor măsuri de restrângere suplimentară a consumului şi să le direcţionăm acolo unde era 
nevoie. Din păcate, n-am putut să facem acest lucru. Din păcate, a trebuit să venim cu acest 
plan B şi o spun, că întotdeauna am avut şi planul B, şi planul C. Acum, dacă se întâmplă ceva, 
avem planuri de rezervă, pentru că analizele economice şi analizele privind perspectivele 
economice le facem în mod constant la Ministerul Finanţelor, împreună cu Banca Naţională. 
Deci deşi încearcă să se creeze ideea că trăim într-un fel de vid de administraţie, vă spun că 
Ministerul Finanţelor şi Banca Naţională funcţionează ca nişte instituţii care ştiu să-şi facă 
treaba. A trebuit să luăm o măsură prin care să completăm o lipsă, nu am mai putut să anulăm 
din altă parte.  

 Stelian Tănase: Câţi bani speraţi să adunaţi cu această măsură?  
 Sebastian Vlădescu: Circa patru miliarde, circa un miliard de euro.  
 Stelian Tănase: De euro.  
 Ion M. Ioniţă: Dar cât vă lipsea?  
 Sebastian Vlădescu: Cam atâta.  
 Stelian Tănase: Păi, dar am înţeles că 1700 lipsea de la pensii.  
 Sebastian Vlădescu: Nu.  
 Stelian Tănase: 1,3% din PIB, 1,7 miliarde de euro.  
 Ion M. Ioniţă: Cele 15% tăieri cât reprezintă?  
 Sebastian Vlădescu: Cele 15% reprezentau cam 1% din PIB, că nu era vorba numai de 

fonduri.  
 Stelian Tănase: 1,3.  
 Ion M. Ioniţă: 1 miliard.  
 Sebastian Vlădescu: Cam 1 miliard. 1,2 miliarde. Deci, aici suntem.  
 Stelian Tănase: Deci, obţineţi mai mult cu TVA dacă se aplică corect şi ...  
 Sebastian Vlădescu: Nu, obţinem ceva mai puţin. Aici este vorba de elasticitatea cu 

care calculezi. Este o bătălie foarte lungă între noi şi FMI pentru că ei spun, domnule...  
 Ion M. Ioniţă: Mai scade şi consumul.  
 Stelian Tănase: Cine calculează corect, da.  
 Sebastian Vlădescu: La fiecare punct voi, de fapt, nu recuperaţi decât 70%, nu ...  
 Stelian Tănase: Nu sunteţi capabili să recuperaţi tot.  
 Sebastian Vlădescu: Noi spunem că recuperăm 80% sau 90%, deci...  
 Ion M. Ioniţă: Dar mai aveţi şi scăderea de 25% a salariilor care rămâne. Deci, mai este 

şi acolo o sumă de bani.  
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 Sebastian Vlădescu: Scăderea, dar aceea... pe care trebuia să-l acoperim era de 10 
miliarde de lei, nu era de 4 miliarde dau de 5 miliarde. Jumătate din el se acoperea prin 
reducerea salariilor, jumătate prin reducerea pensiilor.  

 Ion M. Ioniţă: Ca să nu vă duceţi la deficit de 10%.  
 Sebastian Vlădescu: Ca să nu ne ducem la deficit de 9,1%, calculat la momentul acela. 

Deci, din acest punct de vedere, aia era măsura pe care trebuia să o luăm, pentru că din 
punctul nostru de vedere, estimările pe care le facem, este că 9,1% înseamnă 11 miliarde de 
euro şi că nimeni nu dă în momentul de faţă României 11 miliarde de euro. Asta este diferenţa 
de bani pe care trebuie să o luăm.  

 Stelian Tănase: Asta este clar.  
 Sebastian Vlădescu: Sperăm să putem lua echivalentul a 6,8, care sunt aproape 8 

miliarde de euro, dar tot sunt bani mulţi. Deci, România, indiferent unde ne-am duce, ce am 
vrea, ce am căuta, are nevoie de multe miliarde de euro...  

 Stelian Tănase: Ca să se susţină.  
 Sebastian Vlădescu: ... în fiecare an ca să se susţină.  
 Ion M. Ioniţă: Dar nu aţi redus cu nimic aparatul administrativ. Aia minus 25 luaţi de la 

toţi, dar nu s-au făcut concedierile angajate cu FMI.  
 Sebastian Vlădescu: Nu. Concedierile cu FMI sunt angajate pentru anul 2011.  
 Ion M. Ioniţă: 70.000 pentru anul ăsta?  
 Sebastian Vlădescu: Scrisoarea de intenţie... Nu. Scrisoarea de intenţie este foarte 

clară. În anul 2011 vom avea un buget care funcţionează cu 39 de miliarde, faţă de 40 şi X 
miliarde, să vedem câte or să fie anul ăsta pentru că în momentul de faţă depinde de ceea ce 
va spune legea - şi cu un 1.290.000 de angajaţi, mediu. Va trebui la acel buget să mergem cu 
această cifră. Dacă vom vrea să venim şi cu majorări salariale în aşa fel încât să mai ducem 
salariile de acolo unde sunt astăzi sau vor fi... 

 Ion M. Ioniţă: ...?  
 Stelian Tănase: Speraţi să faceţi majorări?  
 Sebastian Vlădescu: Ca să facem această revenire salarială în sectorul bugetar va fi 

nevoie să concediem, să plece din sector mai mult de 100.000 de oameni. Deci....  
 Ion M. Ioniţă: ... 
 Stelian Tănase: Asta dacă aţi încuraja sectorul privat...  
 Ion M. Ioniţă: Şi aveţi capacitatea administrativă să faceţi aceste concedieri?  
 Sebastian Vlădescu: Este ceea ce facem astăzi. Acum lucrăm la noile scheme ale 

instituţiilor bugetare în aşa fel încât, de acum şi până la sfârşitul anului, fiecare instituţie 
bugetară să se poată alinia la numărul de oameni şi la bugetul de cheltuieli de capital pe care îl 
va avea alocat în cadrul celor 39 de miliarde.  

 Stelian Tănase: Vreau să vă întreb un lucru. Daţi afară un sfert, da?  
 Sebastian Vlădescu: Nu dăm afară un sfert.  
 Stelian Tănase: Cum vreţi să le spuneţi.  
 Ion M. Ioniţă: 100.000 nu este un sfert dintr-un 1.400.000.  
 Sebastian Vlădescu: Nu. Dăm afară până în 10% sau în jur de 10%.  
 Stelian Tănase: Normal ar fi ca ei să poată fi resorbiţi în sectorul privat, nu? Şi pe de 

altă parte, ca ei să poată fi resorbiţi dumneavoastră trebuie să luaţi măsuri la nivelul guvernului, 
să încurajaţi o refacere a creşterii economice pentru crearea de locuri de muncă în sectorul 
privat pentru că altfel, oamenii ăştia rămaşi pe drumuri ce se întâmplă cu ei? Interesează pe 
cineva? Şi cred că, dacă mă uit bine la ce s-a întâmplat şi la care sunt discuţiile acum cu FMI şi 
ce s-a întâmplat acum la Curtea Constituţională şi criza politică, pentru că aveţi o poziţie 
puternică, doar cu opt voturi aţi trecut, cred că această problemă va fi foarte dură în anul 2011.  

 Sebastian Vlădescu: Problema pe care o ridicaţi dumneavoastră este problema creşterii 
pentru că locurile de muncă se creează în condiţiile în care avem creştere economică.  
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 Stelian Tănase: Exact.  
 Sebastian Vlădescu: Eu spun că în acest moment România nu-şi pune problema 

creşterii. Toţi cei care vorbesc şi sunt gata... 
 Stelian Tănase: Şi cum creăm locuri de muncă pentru a resorbi pe cei daţi afară din 

sectorul public? Ne punem problema lor?  
 Sebastian Vlădescu: Haideţi să dau un alt exemplu. Ne punem problema lor. Nimeni nu 

ignoră aceste probleme. Discuţia este foarte simplă să o ai la televizor sau în parlament şi să vii 
să spui: "guvernul nu are strategii, de ce nu există măsuri, acest guvern nu face nimic". O să vă 
trimit lista tuturor măsurilor luate de guvern comparativ cu ce au făcut guvernele din alte state, 
în limitele cheltuielilor bugetare pe care şi le permite România sau în limitele reducerilor de taxe 
şi impozite pe care şi le permite România. Una dintre solidele măsuri de susţinere a sectorului 
care produce în România e cel al nemajorării taxelor, în condiţiile în care multe ţări europene au 
majorat taxele. Am încercat să nu majorăm taxele, am încercat să ţinem cât mai mulţi bani în 
companii, ca ele să poată să funcţioneze...  

 Stelian Tănase: Să crească, să se dezvolte.  
 Sebastian Vlădescu: ...măcar să funcţioneze. Creşterea...  
 Ion M. Ioniţă: Aţi încercat, nu aţi reuşit...  
 Sebastian Vlădescu: ...şi dezvoltarea, în momentul de faţă, sunt o problemă ulterioară.  
 Stelian Tănase: Pentru viitor.  
 Sebastian Vlădescu: În momentul de faţă, Europa încearcă să supravieţuiască. E o 

mare diferenţă între a spune: "hai să-l facem pe un atlet care aleargă, să-l dopăm puţin, să-i 
dăm nişte stimulente"...  

 Stelian Tănase: Să mai ia nişte... 
 Sebastian Vlădescu: ...să alerge mai repede şi alta este să ai un accidentat, un bolnav, 

pentru că economia Europei şi economia globală, o bună parte din ea, e în criză, deci este în 
stare de recesiune, deci e în stare de boală. Să iei un bolnav, prima dată, trebuie să-l 
stabilizezi. Bolnavul, ca să supravieţuiască şi să poate să încerce să alerge, are nevoie să fie 
stabilizat. Noi, în momentul de faţă...  

 Ion M. Ioniţă: Şi mai are nevoie şi de un medic capabil să-l stabilizeze.  
 Sebastian Vlădescu: În cazul acesta, spuneţi-mi că sunt incapabil...  
 Ion M. Ioniţă: Nu, am spus că...  
 Sebastian Vlădescu: ...pentru că eu sunt unul dintre medici astăzi şi ceea ce spun, spun 

cu maximă responsabilitate, că noi încercăm să stabilizăm acest pacient care este economia 
românească, care a luat-o razna la un moment dat, în care datorită boom-ului economic global, 
nişte fluxuri financiare s-au repezit în România, pentru că aveau o capacitate de valorificare 
excepţională, se făceau bani din orice în România, amintiţi-vă 2007-2008, toată lumea a luat-o 
razna şi toată lumea şi-a închipuit: asta-i pe vecie.  

 Ion M. Ioniţă: Acum, nu v-a obligat nimeni să fiţi ministru de finanţe în cea mai grea 
perioadă economică pentru România!?  

 Sebastian Vlădescu: Nu, la fel cum nu m-a obligat nimeni să plec din poziţia de ministru 
al finanţelor în cea mai bună perioadă pentru România.  

 Ion M. Ioniţă: Dar v-aţi gândit să faceţi...  
 Stelian Tănase: Acum, vă gândiţi la plecare?  
 Sebastian Vlădescu: În niciun caz! Ar fi, din punctul meu de vedere, pe lângă..., plus că 

ar fi o laşitate...  
 Ion M. Ioniţă: Aţi spus că sunteţi foarte inconfortabil cu această măsură...  
 Stelian Tănase: Măsură pe care aţi luat-o?  
 Sebastian Vlădescu: Sunt foarte inconfortabil.  
 Ion M. Ioniţă: Şi transmiteţi, vă simt că sunteţi inconfortabil.  
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 Sebastian Vlădescu: Sunt şi am recunoscut-o că, la nivel personal, sunt foarte afectat, 
pentru că îmi dau seama că am avut un program, care, în condiţiile date ale României, era, din 
punctul nostru de vedere, din punctul de vedere al organismelor internaţionale... Uitaţi-vă ce-a 
scris "Financial Times" săptămâna asta, că nu s-a terminat, despre...  

 Stelian Tănase: Despre consecinţele deciziei Curţii Constituţionale, da.  
 Sebastian Vlădescu: ...despre ce-a făcut România şi despre cât de bun era ceea ce 

propusesem şi ceea ce urmează să se întâmple şi sunt foarte inconfortabil că trebuie să iau 
"second best" - second best e în ghilimele, e second best pentru că aşa sună în limba engleză.  

 Ion M. Ioniţă: Bun. Şi pentru un economist, politica este arta posibilului. Trebuia să vă 
gândiţi: domnule, nu ne aprobă Curtea.  

 Sebastian Vlădescu: Ne-am gândit, avem această măsură, dar politica este arta 
posibilului, dar în acelaşi timp, în momentul în care te apuci să faci ceva, trebuie să presupui că 
vei putea face ceea ce crezi că este bine. Dacă cineva te împiedică, dacă puterea politică sau 
puterea judecătorească stabileşte că ceea ce vrei tu să faci nu e bine, trebuie să vii cu cealaltă 
poziţie. Ne-am asumat acest lucru şi ne asumăm în continuare.  

 Stelian Tănase: Ce şanse aveţi acum ca FMI să se întrunească, cred că luni nu mai se 
poate, e prea târziu...  

 Sebastian Vlădescu: Nu, dar e stabilit deja. FMI primeşte astăzi deja, documentele sunt 
la Washington...  

 Stelian Tănase: ...şi să ne dea tranşa într-un timp rezonabil... 
 Sebastian Vlădescu: Nu, tranşa o vom primi pe 1 sau pe 2 iulie, cred că 2 e sâmbătă 

sau...  
 Stelian Tănase: Nu sunteţi prea optimist?  
 Sebastian Vlădescu: Nu, aşa e procedura. Deci intră în board pe 30 sau pe 1 cel mai 

târziu.  
 Ion M. Ioniţă: Data de 30... 
 Stelian Tănase: Că şi măsurile de austeritate s-au amânat o lună, trebuia să intre la 1 

iunie, suntem deja aproape de 1 iulie!  
 Sebastian Vlădescu: Cifrele pe care le-am agreat, în momentul de faţă, azi noapte, cu 

Fondul Monetar Internaţional acoperă diferenţa de deficit între 9,1 şi 6,1.  
 Stelian Tănase: Şi aţi căzut de acord cu FMI? Guvernul României şi FMI au căzut de 

acord pe aceste cifre, vorbesc după decizia Curţii Constituţionale?  
 Sebastian Vlădescu: În acest moment, avem un acord pe măsurile care sunt luate, 

documentele au plecat la Washington. Ele intră în circuitul normal, vor intra şi în circuitul Uniunii 
Europene...  

 Stelian Tănase: Când veţi avea o decizie a FMI în legătură cu asta, în sensul că acceptă 
scrisoarea dumneavoastră...  

 Sebastian Vlădescu: Miercuri 30!  
 Stelian Tănase: ..."am primit-o, suntem de acord".  
 Sebastian Vlădescu: Miercuri, 30.  
 Stelian Tănase: Şi banii când vor intra, cei 850 de milioane?  
 Sebastian Vlădescu: Joi, 1.  
 Stelian Tănase: Joi, 1. E o mişcare foarte iute?  
 Sebastian Vlădescu: Aşa... am fost pregătiţi. Noi ne-am gândit întotdeauna că...  
 Stelian Tănase: V-aţi aşteptat că veţi avea acest răspuns al Curţii Constituţionale?  
 Sebastian Vlădescu: Nu, nu ne-am aşteptat. Nu ne-am aşteptat, dar nu poţi să stai într-

un loc şi să nu ai un Back-up Plan. Da!? Am avut, l-am discutat, scrie şi în scrisoarea de 
intenţie: dacă nu, se vor lua măsuri. Nu scria acolo ce măsuri, dar e un subiect care a existat, 
inclusiv public: ce se întâmplă dacă nu... Eram obligaţi profesional, ca doctori care vă spun... 

 Stelian Tănase: Să aveţi un răspuns.  
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 Ion M. Ioniţă: Aţi renunţat la ideea impozitării pensiilor, sau rămâne o variantă?  
 Sebastian Vlădescu: Din punctul meu de vedere, realizarea în România a unui sistem 

de impozitare raţional, care presupune impozitarea tuturor veniturilor, este o necesitate 
absolută. Că ea se întâmplă, că nu s-a întâmplat până acum, că nu s-a întâmplat în perioadele 
de boom economic când ar fi fost normal să se întâmple şi din păcate nu s-a întâmplat, că nu 
se întâmplă acum, în perioadă de recesiune, când este o necesitate să se întâmple, ea la un 
moment dat se va întâmpla, deci România se va alinia tuturor statelor europene. Noi spunem, 
avem 30% venituri în PIB şi nemţii au 48% venituri în PIB. La nemţi nu rămâne nimic netaxat. 
La noi nu se taxează.  

 Ion M. Ioniţă: Este şi această incapacitate a noastră de a aduna toate impozitele. 
Suntem la 30... 

 Sebastian Vlădescu: Ajung şi acolo. Da, o bună parte din diferenţa între 30-31 şi 40-45 
este dată de faptul că legislativ noi nu taxăm. Noi nu taxăm în România veniturile toate. O bună 
parte din veniturile care se taxează în România caută formule de evaziune sau de, cum spun 
eu...  

 Stelian Tănase: ... ocolire.  
 Sebastian Vlădescu: ... de ocolire, de...  
 Stelian Tănase: Dar dacă banii strânşi prin TVA vor fi insuficienţi...  
 Sebastian Vlădescu: Căutăm toate lucrurile acestea, dar noi avem o bună parte din 

economia românească care este informală, nemţii nu au agricultură informală.  
 Stelian Tănase: Puteţi să faceţi o evaluare în procente?  
 Ion M. Ioniţă: Nu, dar nu au nici agricultură de subzistenţă. Nu poţi să impozitezi în 

agricultură că are două găini în curte şi un porc.  
 Sebastian Vlădescu: Nu, dar noi nu trebuia să ţinem..., atunci haideţi să vedem de ce 

timp de 20 de ani, ca să nu discut de ce din '60 şi până în '90 agricultura a fost ţinută în stare de 
subzistenţă, ca să transfere valoarea adăugată, cum discutam pe vremea aia, de la agricultură 
către o industrie nefuncţională ca să creăm coloşi, mamuţi inutili...  

 Ion M. Ioniţă: Acum nu mai creăm niciun fel de coloşi.  
 Sebastian Vlădescu: Păi nu, pentru că mamuţii ne-au...  
 Stelian Tănase: Acum vrem să scăpăm de ei, ne-au ruinat.  
 Ion M. Ioniţă: Păi i-am terminat şi pe ăştia  
 Sebastian Vlădescu: Şi acuma avem aceeaşi agricultură nefuncţională pe care am 

ţinut-o nefuncţională din 1990 şi până în 2010 pentru că este cea mai ieftină sursă de voturi. 
Acolo te duci cu două milioane înainte de campania electorală şi ai luat votul. Unui muncitor 
trebuie să-i dai probabil cinci milioane ca să-i cumperi votul, sau nu ştiu cum se duce acum la 
cumpărat de voturi. Şi politic, din 1990, în loc să ne apucăm şi să modernizăm agricultura 
românească, i-am ţinut pe bieţii oameni acolo în secolul XIX, da?!, cu plug, cu coarne, cu plug 
la care împingea, la bou.  

 Stelian Tănase: Care sunt riscurile? La ce trebuie să ne aşteptăm cu acest TVA? În rest, 
de pildă, eu nu sunt economist, dar citesc gazetele economice romaneşti aşa, ca să pot să fiu la 
curent, să înţeleg ce se întâmplă, de pildă se vorbeşte de riscul unei inflaţii, că dacă există o 
presiune pe inflaţie care apare şi....  

 Sebastian Vlădescu: Nu se vorbeşte...  
 Stelian Tănase: Şi BNR, am citit de pildă un comentariu acum, a dus o politică destul de 

prudentă şi ţinta ei este, atenţie, inflaţia. TVA introduce un factor de risc în plus, o presiune mai 
mare pe acest element. O să puteţi să-l stăpâniţi?  

 Sebastian Vlădescu: Nu, TVA introduce automat, statistic ca să spun aşa, deci există în 
programul care descrie economia românească, în momentul în care pui un TVA mai mare 
automat ai o inflaţie mai mare. Este o chestie aproape aritmetică.  

 Ion M. Ioniţă: Un punct de TVA este 0,8 în inflaţie?  
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 Sebastian Vlădescu: Nu, cred că mai puţin; nu este 0,8, cred că este 0,2 sau 0,3. Deci 
automat asta se întâmplă, nu este o chestie...  

 Stelian Tănase: Înseamnă că nu mai ţineţi ţinta de inflaţie pe anul ăsta? Sau rămâneţi 
tot la ea?  

 Sebastian Vlădescu: Automat, nu ai cum, deci va trebui să discutăm care este noua 
ţintă de inflaţie, care este noua ţintă de creştere economică şi care va fi PIB. Toate lucrurile 
astea se schimbă şi se schimbă mult mai dramatic decât s-ar fi schimbat dacă reduceam 
salariile cu 25% şi pensiile cu 15%.  

 Stelian Tănase: Care va fi creşterea de preţuri, cred că aceeaşi întrebare... Ce se 
întâmplă cu preţurile în momentul ăsta, că deja este o anumită isterie sau oricum titluri peste tot 
destul de alarmate, cât vor creşte preţurile?  

 Sebastian Vlădescu: Nu. Aici iar discutăm despre... până la urmă chiar şi despre 
responsabilitate, pentru că preţul are o componentă psihologică extrem de solidă. Preţul are o 
definiţie care ţine de preţul de cost şi de o marjă de risc pe care şi-o asumă orice producător 
care pune bunul în comerţ, pentru că există un risc comercial şi o marjă de profit. În momentul 
în care introduci un element de nesiguranţă, cota de risc pe care fiecare comerciant o include în 
preţ creşte.  

 Stelian Tănase: Creşte, deci, fireşte. 
 Sebastian Vlădescu: În momentul de faţă toată lumea spune, preţurile vor sări în aer. 

Ce fac producătorii, ce fac comercianţi în momentul ăsta? Se întreabă ce înseamnă "vor sări în 
aer", pentru că nimeni nu spune la televizor: "preţurile vor sări în aer, înseamnă că preţurile 
scad cu 2%".  

 Ion M. Ioniţă: şi scăderea consumului va acţiona invers, deci nu vor putea arunca 
preţurile prea sus pentru că deja consumul este mic şi atunci nu o să mai...  

 Sebastian Vlădescu: Acum suntem între doi factori, între două situaţii în care factorul 
psihologic este foarte, foarte important şi ne uităm ce se poate întâmpla, cât cresc preţurile în 
România, care va fi nivelul inflaţiei. OK. Avem calculul aritmetic, avem anumiţi parametri de 
ajustare, putem să calculăm teoretic cât va fi conform modelului matematic al economiei 
româneşti şi ieşim cu nişte cifre: inflaţia va fi X%, cu atât la sută mai mare decât - vedeţi că mă 
feresc foarte tare să spun orice fel de număr. În partea cealaltă, avem contraponderea inflaţiei, 
care spune: oamenii s-au speriat, oamenii nu mai consumă. Vă dau un exemplu: anul trecut, 
deşi veniturile au fost oarecum stabile, nu au crescut, a crescut economisirea. Consumul s-a 
redus, deci oamenii, psihologic, au încercat să se pună în zona de siguranţă. În momentul de 
faţă, expresia este aşa: preţurile vor sări în aer. Toată lumea declanşează această isterie: 
"preţurile vor sări în aer" şi oamenii au două opţiuni: să nu mai cumpere decât foarte, foarte 
limitat şi să încerce să exercite o presiune pe piaţă pentru ca preţurile să nu crească. Da? Aici, 
până la urmă, este o discuţie despre limitele de rezistenţă ale fiecărui sistem, cine rezistă mai 
mult, comerciantul sau cumpărătorul? Cine poate să stea mai mult cu preţurile sus sau fără să 
cumpere? Şi aici este o discuţie ...  

 Stelian Tănase: Se întâlnesc în piaţă, în preţurile ....  
 Sebastian Vlădescu: ... o discuţie care ţine foarte mult de psihologia, de rezistenţa, de 

resursele pe fiecare le-a acumulat.  
 Stelian Tănase: Dar anticiparea dumneavoastră care este? Vor creşte preţurile serios în 

aşa fel încât să alarmeze lumea sau va fi o creştere moderată, absorbită de piaţă, cum o 
vedeţi?  

 Sebastian Vlădescu: Eu cred că cel mai grav lucru care se poate întâmpla într-o 
perioadă de recesiune este să intri în panică. Panica poate să genereze orice fel de evoluţie ....  

 Stelian Tănase: Şi vă aşteptaţi la aşa ceva, că văd că sunteţi rezervat în pronosticuri...  
 Sebastian Vlădescu: În momentul de faţă, nu este cazul să intrăm în panică. Chiar dacă 

era mai bine să facem ceea ce am vrut să facem, cu acordul cu FMI, cu capacitatea de 
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finanţare pe care acest acord ne-o asigură, România va putea să fie stabilă în continuare. Deci 
riscul de instabilitate economică este în continuare redus la maximum.  

 Stelian Tănase: ...într-o declaraţie pe care aţi dat-o cred că astăzi sau ieri, întrebat de 
jurnalişti să faceţi o prognoză pe următorii 2-3 ani, aţi spus că nu putem acum, în situaţia asta 
atât de fluidă, să dăm sentinţe sau să vedem atât de departe în timp. De ce? Nu putem să mai 
facem prognoze pe doi ani, să ştim cam unde o să fim, cam ce se poate întâmpla? 

 Sebastian Vlădescu: Haideţi să ne uităm în trecut. Prognozele, începând din 2007 s-au 
dovedit în mod constant imposibil de concretizat în realitate. Orice fel de prognoză anterioară s-
a dovedit de fapt întoarsă de realitate şi în general prognozele au încercat să sugereze un 
oarecare optimism, iar realitatea a fost încontinuu mult mai puţin bună decât prognozele 
sugerate. 

 Stelian Tănase: Adică am mers din rău în mai rău, ca să spunem aşa. 
 Sebastian Vlădescu: Din păcate, suntem în aceeaşi zonă, fiindcă prognoza globală de 

creştere economică, prognoza globală privind cifrele macroeconomice ţine foarte mult de ceea 
ce se întâmplă în micro, în fiecare companie, în întreprinderile mici şi mijlocii sau în marile 
corporaţii. Şi vă dau un exemplu, vizavi de un domn care este la nivel european şi global unul 
dintre marii industriaşi, nu proprietari, ci administratori, domnul John Fleming, care a fost şeful 
Ford Europa sau este încă şi vicepreşedinte la Ford Global, deci are o viziune foarte globală şi 
cu care stăteam de vorbă anul trecut, nu acum. Şi îmi spunea că înainte ne făceam programe 
pe doi ani, cu o certitudine de 80%, pe un an cu 90%, şi pe 6 luni cu 97-98%. Iar stocurile ni le 
administram la nivel de 2-3 zile, pentru că ştiam exact ce va ieşi, cât vom vinde, inclusiv ce 
culoare vom vinde. Astăzi nu sunt în stare să facă o prognoză pe două luni, cu un grad de 
probabilitate mai mare de 50%, iar stocurile le dimensionăm cu totul altfel, ceea ce înseamnă 
cheltuieli mult mai mari decât acum un an de zile. Deci lumea a intrat într-un vârtej în care 
aproape nimeni nu poate să spună exact ce va fi mâine. 

 Stelian Tănase: Dar ştirile astea bune, mai puţin bune, pentru că eu citesc multe jurnale 
de tip economic, româneşti, străine, ziarele mari care toată lumea le citeşte şi vin destul de 
multe ştiri liniştitoare în ultima vreme, că America a ieşit din recesiune, că în Europa sunt nişte 
progrese. Pe de altă parte sunt nişte ştiri contradictorii, ştiri negative şi apocaliptice. Cărora le 
da curs? Economia mondială a început să iasă din criză sau din recesiune? Pentru că România 
este în al şaptelea trimestru de recesiune totuşi sau credeţi mai curând că veştile proaste sunt 
mai credibile în acest moment? Vom merge spre mai rău sau începem să decolăm? 

 Sebastian Vlădescu: Eu am spus în mod constant că din punctul meu de vedere e bine 
să fim rezervaţi. Din punctul meu de vedere, cifrele cu care prefer să lucrez în momentul de faţă 
sunt cifrele cel mai puţin optimiste, cifrele care creează mai puţină speranţă, dar te ţin cu 
picioarele pe pământ. Pentru că una este să fii cu picioarele pe pământ şi să fii contrazis şi 
lucrurile să meargă mai bine - în momentul ăla ai o resursă suplimentară, pe care o poţi distribui 
acolo unde ai nevoie şi România are mare nevoie de distribuţie... 

 Stelian Tănase: Sunteţi mai curând un sceptic... cu privire la mediul economic 
internaţional. 

 Sebastian Vlădescu: ...în diverse locuri. Decât să vin şi să spun acum: haideţi să ne 
dimensionăm, pentru că aici e o problemă de dimensionat cheltuielile, haideţi să ne 
dimensionăm cheltuielile pe o anumită speranţă de creştere şi dacă nu se întâmplă, le ajustăm, 
le reducem. 

 Stelian Tănase: Ce se va întâmpla cu leul? Când a apărut decizia Curţii Constituţionale, 
leul s-a dus rapid, bursa a căzut, leu s-a dus rapid la 4,28. Ce se va întâmpla cu leul, după ce 
dumneavoastră aţi anunţat TVA 24, că acordul cu FMI continuă, că vom primi tranşa. Ce...? 

 Sebastian Vlădescu: Am spus la toate televiziunile şi o spun şi aici: niciodată nu voi 
comenta cursul de schimb. Singurul lucru pe care-l spun este că e normal să existe o fluiditate a 
cursului, mult mai mare în perioadele de incertitudine, la fel cum sunt convins că în momentul în 
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care board-ul Fondului Monetar va spune da, România e în acord, mergem înainte, banii au 
plecat către România, va exista un efect asupra cursului, asupra bursei, asupra... 

 Stelian Tănase: Leul se va întări. 
 Sebastian Vlădescu: ...asupra ratingului României. 
 Ion M. Ioniţă: Ce vor face administraţiile locale, în urma unor tăieri bugetare serioase? 
 Sebastian Vlădescu: Administraţiile bugetare nu vor avea niciun fel de tăiere. 
 Ion M. Ioniţă: Aveţi localităţi în incapacitate de plată în momentul ăsta, comune, oraşe? 
 Sebastian Vlădescu: Există multe, nu le avem noi, le are România, că nu sunt în 

proprietatea mea şi nici nu sunt în administrarea Ministerului Finanţelor. Avem un număr mare 
de entităţi locale - comune, municipii, oraşe - care nu-şi pot asigura funcţionarea din propriile 
venituri. Asta este o problemă majoră a administraţiilor locale, pentru că administraţiile locale 
vor trebui să înveţe cu timpul că nu este de ajuns să te înfiinţezi, nu este de ajuns să spui eu 
sunt municipiu; trebuie să ai caracteristicile unui municipiu. Nu poţi să spui eu sunt play-boy şi 
să arăţi cum arăt eu, de exemplu.  

 Ion M. Ioniţă: Şi ce veţi face cu aceste localităţi falite?  
 Sebastian Vlădescu: Cele câteva lucruri care se pot face. În primul rând, încercăm să-i 

responsabilizăm, să-i obligăm să vină cu picioarele pe pământ, să cheltuiască cât mai puţin, să 
încerce să unească diverse servicii pe care le...  

 Stelian Tănase: ...va face concedieri. Este presiune mare pe ele să dea afară 20% - 
25% din oameni.  

 Sebastian Vlădescu: Aici va fi o presiune pentru reduceri de personal, dar aici trebuie 
să fie o presiune mult mai mare pentru o restructurare profundă a administraţiilor locale, pentru 
că...  

 Stelian Tănase: Dar ele pot să o facă din propria lor iniţiativă, sau trebuie dată o lege, 
hotărâre a guvernului...?  

 Sebastian Vlădescu: Haideţi să spunem aşa, că există...  
 Stelian Tănase: Niciodată un primar nu va da oamenii afară. El vrea clientelă, să aibă 

oameni în jur.  
 Sebastian Vlădescu: Există un set de legi care vin de la administraţia centrală. Legea 

finanţelor publice locale este o lege dată de la nivel central, care încearcă să reglementeze 
modul în care se cheltuiesc banii. Vom veni cu un act normativ care va stabili standarde, 
standarde de personal şi nişte nivele de cheltuială pe tipuri de cheltuieli, în aşa fel încât să 
poată să-şi stăvilească cheltuielile.  

 Ion M. Ioniţă: Ca să nu mai pună o lalea cu 1.000 de euro în parc.  
 Sebastian Vlădescu: Da. Aici este altă discuţie. Noi nu putem să spunem acea lalea nu 

trebuie să coste 1.000 de euro. Noi putem spune: pe toate lalelele pe care vrei tu să le cumperi 
într-un an nu ai voie să cheltuieşti mai mult de 1.000 de euro. Dacă el este inconştient şi cu 
1.000 de euro...  

 Stelian Tănase: Şi ai şi o suprafaţă de trei hectare.  
 Sebastian Vlădescu: Dacă el este inconştient şi cu 1.000 de euro cumpără o lalea, ar 

trebui să se ducă procuratura...  
 Ion M. Ioniţă: Asta se cam întâmplă în România.  
 Sebastian Vlădescu: Dacă este responsabil şi se gândeşte la cei care l-au ales... Aici 

este o chestiune de responsabilizare la nivel local şi încercăm să impunem acest lucru.  
 Stelian Tănase: TVA-ul la alimente - a fost o discuţie că s-ar putea să fie mai mic, pentru 

că în felul acesta s-ar evita şi o scumpire drastică. La fel şi la îmbrăcăminte. Aţi rămas pe 24% 
la toate...  

 Sebastian Vlădescu: Suntem pe 24% la toate bunurile şi ...  
 Stelian Tănase: Sunt state care practică aceasta, la bunuri de primă necesitate au un 

TVA mai scăzut.  
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 Sebastian Vlădescu: Da, TVA-ul mai scăzut are efecte sociale, să spunem, dar în 
acelaşi timp este un TVA mai scăzut care se distribuie tuturor. Într-o ţară, de exemplu, cu cotă 
unică, în care nu ai niciun fel de redistribuire făcută prin sistemul de cote progresive, prefer să 
am un TVA unic, unitar la toate bunurile...  

 Stelian Tănase: Care este şi mai transparent, este vizibil... 
 Sebastian Vlădescu: Şi care elimină o bucăţică din posibilitatea de evaziune fiscală, 

pentru că cotele diferenţiate întotdeauna creează această posibilitate. Şi, suplimentar, dacă am 
nevoie, pot să calculez: din TVA-ul pe pâine se încasează într-un an un miliard de euro, să 
spunem. Decât să beneficieze şi Stelian Tănase, şi Sebastian Vlădescu, care oricum trăiesc 
mult mai bine decât media românilor, de această pâine mai ieftină, luăm din miliardul ăla 100 de 
milioane şi îi distribuim la baza celor care au...  

 Stelian Tănase: Adică zonelor defavorizate.  
 Sebastian Vlădescu: Deci, eu sunt susţinătorul acestui tip de susţinere direcţionată.  
 Stelian Tănase: Câţi şomeri vom avea anul acesta, la sfârşitul anului, după părerea 

dumneavoastră?  
 Sebastian Vlădescu: După părerea mea, reuşim să stăm în jurul lui 8%.  
 Stelian Tănase: Nu vor fi creşteri spectaculoase de şomeri...  
 Sebastian Vlădescu: Nu vor fi creşteri spectaculoase.  
 Stelian Tănase: ... venite din zona sectorului public.  
 Ion M. Ioniţă: O stagnare în recesiune, cum ar veni.  
 Sebastian Vlădescu: Aşa lucrăm în momentul de faţă, cu creştere...  
 Stelian Tănase: Asta este ţinta, să stagnăm, să nu ne ducem si mai jos.  
 Sebastian Vlădescu: ...cu creştere economică între 0 şi -1 sau cu recesiune...  
 Stelian Tănase: Când am putea să reluăm creşterea, după părerea dumneavoastră?  
 Sebastian Vlădescu: În momentul în care acele semne de care discutaţi 

dumneavoastră... Şi aici fac iar un recurs la trecut. În 2005-2006 începuse să se discute de 
criză în SUA şi erau mărunte semne de intrare în criză, câţiva analişti care spuneau...  

 Stelian Tănase: Pe la bursă, pe la bănci...  
 Sebastian Vlădescu: ... spuneau o să intrăm în criză....  
 Stelian Tănase: Şi nu-i credea nimeni.  
 Sebastian Vlădescu: Şi nimeni nu-i credea....  
 Stelian Tănase: Toată lumea era pe bani mari.  
 Sebastian Vlădescu: Era o evoluţie economică excepţională. Şi toată lumea zicea: 

sunteţi nebuni; ce-i cu voi, de unde aţi inventat chestia asta? Acum, majoritatea lumii este puţin 
optimistă...  

 Stelian Tănase: Adică, sceptică în momentul acesta.  
 Sebastian Vlădescu: Sceptică. Şi o bună parte din politicieni încearcă să fie optimişti...  
 Stelian Tănase: Asta pentru presă, pentru opinia publică, pentru voturi. Politicienii sunt 

optimişti de profesie.  
 Sebastian Vlădescu: Pentru că nu ai cum să nu spui că vor fi rezultate...  
 Ion M. Ioniţă: Mai puţin în România.  
 Sebastian Vlădescu: Nu. În România - am auzit aici -, orice alt guvern vine, decât ăsta, 

rezolvă orice fel de problemă. Încerc să aflu, aţi avut ...  
 Ion M. Ioniţă: Am auzit multe, am auzit şi în campanie cum s-a spus: primul lucru pe 

care îl facem - mărim salariile şi pensiile.  
 Sebastian Vlădescu: Aţi avut doi prim-miniştri săptămâna trecută aici şi din declaraţiilor 

domniilor lor, fiecare dintre ei fiind prim-ministru în perioade de creştere constată....  
 Stelian Tănase: Năstase şi Tăriceanu.  
 Sebastian Vlădescu: ...,din felul în care aveau discursul părea că dacă mâine ar fi din 

nou prim-miniştri, toate lucrurile se rezolvă instantaneu, că există undeva într-o mânecă soluţia 
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şi că nu aşteaptă decât s-o scoată. Mă întreb, dacă tot au soluţia, de ce nu ne-au dat jos acum 
o săptămână şi să pună soluţia, că pentru...  

 Stelian Tănase: Asta este o chestie de aritmetică. Politica nu e o chestie de aritmetică...  
 Sebastian Vlădescu: Nu este o chestie de aritmetică. Dacă cineva ar avea soluţia în 

momentul de faţă, cel mai bine ar fi să o spună.  
 Stelian Tănase: Credeţi că noi ne-am dumiri repede, uite ăla are soluţia şi să mergem 

cu el? Nu.  
 Sebastian Vlădescu: Nu, dar soluţiile ...  
 Stelian Tănase: Sunt limitate, sunt câteva.  
 Sebastian Vlădescu: În economie, una este să spui nu ai strategie, cheltuieşti bani, fură 

X sau Y...  
 Stelian Tănase: Şi alta că 2 cu 2 fac 4.  
 Sebastian Vlădescu: Şi alta e că 2 cu 2 fac 4, da? Deci, faptul că în România există 

corupţie, nu s-a inventat cu guvernul Boc, nu a dispărut cu guvernul Tăriceanu...  
 Stelian Tănase: Şi nici nu o să dispară.  
 Sebastian Vlădescu: ...şi cred că se discuta foarte solid cu guvernul Năstase. Nu 

partidul ăsta sau celălalt sau altul dinainte... 
 Ion M. Ioniţă: Dar este o realitate.  
 Sebastian Vlădescu: Corupţia în România este o realitate.  
 Ion M. Ioniţă: Dar preşedintele v-a făcut direct responsabil pentru combaterea evaziunii 

fiscale. A spus că sunteţi cel care ar trebui să facă ceva.  
 Sebastian Vlădescu: Sunt direct responsabil şi mă lupt cu evaziunea fiscală, am scos 

legea, am făcut lucruri în piaţa de ţigarete... Discutaţi, vă rog, o dată cu producătorii de ţigarete 
ce s-a întâmplat în ultimele 3 luni în această piaţă. Discutaţi şi vedeţi...  

 Ion M. Ioniţă: Ei spun că un miliard de euro.  
 Sebastian Vlădescu: Nu, nu. Spuneau. Discutaţi acum, invitaţi-i o dată şi discutaţi.  
 Stelian Tănase: Vreau să vă ofer "Sfera politicii" - ultimul număr - Uniunea Europeană şi 

Tratatul de la Lisabona. Este singura revistă de ştiinţe politice, este acreditată internaţional, 
singura din România. Apare din decembrie 1992. Dar eu am o întrebare de final: va fi mai rău 
anul 2011 decât anul 2010?  

 Sebastian Vlădescu: Sper că nu.  
 Stelian Tănase: Mulţumesc foarte mult. A fost Sebastian Vlădescu, ministrul nostru de 

finanţe, a fost şi Ion M. Ioniţă, senior-editor la cotidianul "Adevărul", vă spun la revedere, un 
weekend plăcut. Sper să avem o săptămână cu veşti mai bune. Numai bine! 

Sebastian Vlădescu: La revedere! 
 
 

 


